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AMOR I RESPECTE ENVERS TOTA CRIATURA 
 

REGLA 18 
 

Tinguin, endemés, respecte envers totes les criatures, 

animades i inanimades, 

que “porten la significació de l’Altíssim”, 

i esforcin-se per passar de la temptació d’abusar-ne 

cap a la visió franciscana de la germanor universal. 

 
 

QÜESTIONARI 
 
1) ¿Què t’ha semblat més important o t’ha agradat més en aquest 
tema? 
 
2) ¿Què hi has descobert per a millorar la teva vida i la de la fraternitat? 

 
PREGÀRIA 
 

Lloat siguis Senyor, amb totes les criatures, 
especialment pel nostre germà sol, el qual fa la claror i ens il·lumina. 

I ell és bell i radiant amb gran esplendor; de tu, Altíssim, porta significació. 
Lloat siguis, Senyor per la germana lluna i les estrelles, 

al cel les has fetes clares, precioses i belles. 
Lloat siguis, Senyor, pel germà vent, per l’aire, el núvol, el serè i per tot temps, 

pels quals a les teves criatures dones sosteniment. 
Lloat siguis, Senyor, per la germana aigua, la qual és molt útil, humil, preciosa i casta. 

Lloat siguis, Senyor, per el  germà foc, pel qual tu la nit ens il·lumines, 
i ell és bell, alegre, robust i fort. 

Lloat siguis, Senyor, per la germana nostra mare terra,  
la qual ens sustenta i ens governa i produeix fruits amb flors acolorides i herba. 

Lloeu i beneïu el meu Senyor, regracieu-lo amb gran humilitat. 
 

Sant Francesc 



3 

 

 

Fraternidad de San Francisco de Sabadell 

1 de Agosto 2020 

 

 Paz y bien, hermanos y hermanas: 

Como bien sabéis estamos luchando con la 

pandemia del Coronavirus, y si no 

tuviéramos suficiente aparecen otras 

enfermedades como el Cáncer, que ha sido 

el causante de la marcha tan repentina  de 

nuestra querida Hª Mari Ferreira a la edad 

de 76 años hacia la casa del  Padre. Q.E.P. 

 En sus años de vida franciscana, 

entre los muchos servicios también fue Ministra Provincial. 

 Los años vividos en nuestra fraternidad, ha sido un gozo haber 

compartidos tantos encuentros juntos, era un torbellino. ¡Te echaremos 

mucho de menos, ha. Mari!!! 

 El día 28 de Julio, nuestra querida Mari, ha querido despedirse de 

sus hermanos de la Tercera Orden, enviándonos un mensaje de voz, que 

al escucharlo nos sonaba a despedida, poniéndose en las manos de Dios 

con una entereza y valentía impresionante, demostrando  lo buen 

cristiana y franciscana que era. 

 Con unas palabras entre cortadas, ya sin fuerzas que las 

recordaremos siempre, nos informa de su estado grave, pendiente de una 

última prueba, a la que no tiene muchas esperanzas de éxito. Con mucha 

resignación se pone en manos del Padre Dios, y si es que ha llegado el 

momento de su partida, lo acepta con  mucha  tranquilidad de espíritu. 

 Pide perdón a todos sus hermanos de la Orden, en todo aquello 

que los haya podido ofender, nos da las gracias por haber sido también 

su otra familia, tiene también un recuerdo para sus hermanos los frailes. 

 Nos dice que ya ve que se acerca su partida, el camino hacia 

arriba, no hacia abajo.  

 El día 1 de agosto recibimos la triste noticia de su partida, 

después de dos meses de hospitalización. Mari hermana, ya descansas en 

la paz del Señor y la compañía de nuestro Padre San Francisco D.E.P. 

Amén. 

Carmen Pérez, ofs. 
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BEATIFICACIÓ DELS MÀRTIRS CAPUTXINS DE MANRESA 
 

  El  23 de gener d’enguany, el papa Francesc autoritzà la signatura del 
decret super martyrio dels tres framenors caputxins de la Província de 
Catalunya i Balears: BENET DE SANTA COLOMA DE GRAMENET, JOSEP ORIOL 
DE BARCELONA I DOMÈNEC DE SANT PERE DE RIUDEBITLLES. La beatificació 
tindrà lloc, si les circumstàncies ho permeten, dissabte 14 de novembre vinent 
a la Seu de Manresa. Que aquesta ocasió ens dugui a fer-nos ben nostra 
l’exhortació  de Francesc en la seva sisena Admonició: Les ovelles del Senyor 
l’han seguit  en la persecució, la vergonya i la fam, i en la malaltia i en la 
temptació, i en les altres coses, i en paga han rebut del Senyor la vida eterna. 
D’aquí que és una gran vergonya per a nosaltres, servents de Déu, (llegeixi’s 
franciscans seglars i religiosos) que els sants hagin realitzat les obres  i que 
nosaltres, contant-ho, en vulguem rebre la glòria i l’honor.  

 

BENET DE SANTA COLOMA DE GRAMENET (Josep Domènech i Bonet).   
                  
 Havia nascut a santa Coloma de Gramenet el 6 de setembre de 1892. 
En sentir-se cridat al sacerdoci, als 11 anys ingressà al seminari menor de 
Barcelona. Més tard, la seva vocació s’anà orientant cap a la vida religiosa, i als 
17 anys, el 1909, vestí l’hàbit de sant Francesc al convent d’Arenys de Mar, on 
professà la Regla dels framenors i les Constitucions dels framenors caputxins, 
el 20 de novembre de 1910. El 1915 fou ordenat prevere. 
Dedicà el seu ministeri a la predicació popular i a la formació dels infants i 
joves aspirants en el seminari seràfic dels  caputxins i en el convent  de 
Manresa, com a mestre de novicis  El 6 d’agost de 1936 fou assassinat a La 
Culla. 

 
JOSEP ORIOL DE BARCELONA (Jaume Barjau Martí)     
  
 Nasqué a Barcelona el 25 de juliol de 1891. Per iniciativa familiar 
ingressà al seminari menor diocesà però no superà els exàmens de primer 
curs. Pensant que no tenia aptituds per a l’estudi els pares li feren aprendre un 
ofici. El noi no acabava de trobar el seu lloc fins que als 15 anys vestí l’hàbit de 
framenor entre els caputxins catalans. Més segur d’ell mateix començà a 
afeccionar-se enormement als estudis, obtenint les màximes qüalificacions 
tant a Igualada com a Olot i a Sarrià, on fou ordenat prevere el 1915.  
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 Durant deu anys ensenyà litúrgia, hebreu i història eclesiàstica als 
joves religiosos. El 1925 fou traslladat a Manresa on es dedicà infatigablement 
a la predicació, a l’acompanyament espiritual i a la confessió. 
 El 24 de juliol, mentre duia la comunió a una monja clarissa, fou 
identificat pels milicians i assassinat aquell mateix vespre. 
 

DOMÈNEC DE SANT PERE DE RIUDEBITLLES (JOAN ROMEU I 
CANADELL). 
 

 Fill de pagesos, nasqué l’11 de desembre de 1882 . Cursà els estudis de 
primària a l’escola del poble.  De molt jovenet, el rector de sant Pere intuí els 
inicis d’una possible vocació sacerdotal en el noi i l’anà preparant donant-li 
classes der llatí fins al seu ingrés al seminari diocesà de Barcelona. El 1907 fou 
ordenat prevere. Un any després, havent sentit la crida a la vida franciscana, 
vestí l’hàbit caputxí el 3 d’octubre de 1908. Un cop emesa la professió simple 
es dedicà en cos i ànima al ministeri sacerdotal, sobretot a la predicació i a la 
confessió. De 1913 a 1930 el trobem treballant com a missioner a Costa Rica i 
Nicaragua. Retornat a la Província fou destinat a Arenys de Mar i, finalment, a 
Manresa, on fou assassinat la nit del 27 de juliol de 1936, mentre cercava un 
refugi on el poguessin acollir. 

 
Que el testimoniatge  dels nostres màrtirs caputxins doni molt de fruit 

en les nostres fraternitats de l’Ofs i entre les religioses i els religiosos de la 
família franciscana de Catalunya i d’arreu,  que es concreti en una més gran 
fidelitat a la “Regla i Vida” que hem professat.   
 Molts dels nostres frares perseguits trobaren aixopluc a les cases de 
terciaris que els acolliren malgrat les amenaces i els registres. Alguns d’aquests 
germans de l’Ofs foren empresonats i fins assassinats.   
 Ara sí que puc dir que tinc cinc veritables frares menors, exclamà 
Francesc en assabentar-se del martiri i de la mort dels protomàrtirs del 
Marroc. Però més tard, en llegir la biografia i el relat del martiri que s’havia 
escrit sobre ells, féu cremar el volum per les lloances que se li dedicaven a 
l’Orde i al seu fundador. ¿Quina hauria de ser la nostra reacció com a 
franciscans seglars, davant la notícia d’aquesta propera beatificació? 
 Si algun germà té interès per a conèixer més a fons els màrtirs 
caputxins de Catalunya i Balears, li recordem que tenim a mà el treball de fra 
Eduard Rey, Testimonis de sàvia ingenuïtat. Els frares caputxins màrtirs a 
Catalunya en temps de la Guerra Civil.              Fra Josep Maria Segarra, ofmcap 
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DESDE MI RINCÓN 
 

Hoy me gustaría compartir con 
vosotros la importancia del discernimiento 
espiritual.        

La necesidad de buscar el bien y 
distinguirlo del mal en este mundo, la 
necesidad de descubrir incluso más el bien que 
el mal, de distinguir entre lo bueno y lo menos 
bueno, entre lo más bueno y lo óptimo, a partir 
de indicios que nos vienen dados por la misma 
realidad desde fuera y que no son simplemente 
elegidos desde cada uno de nosotros, todo 
esto me parece que es algo esencial, 
constitutivo, del ser humano como ser 
orientado a actuar con libertad y 
responsabilidad en relación con Dios, si uno es 
creyente, y en relación con el entorno y con los 
demás aunque no fuera creyente. 

Yo, como creyente, ya lo experimento en el día a día, de ir haciendo 
discernimiento ante acontecimiento del día a día, unas veces más acertadas que otras. 

Creo que en la vida cristiana debe ser una actitud básica y hasta 
particularmente característica. La enseñanza práctica de Jesús es que no hemos de 
regular nuestra conducta solamente  por un código preestablecido, sino por el 
ejercicio responsable de la  libertad de Hijos de Dios. San Pablo no se cansa de 
proclamar que hay que vivir la relación con el Padre desde nuestra libertad de hijos, 
cosa que supone que los hijos buscan responsablemente “discernir” cuál es la 
voluntad del Padre.  

San Pablo a los Filipenses 1,9-10, dirá: que la vida cristiana es “discernir lo que 
es mejor y quedarse con ello”. Esto es lo que corresponde a un comportamiento de 
hijos: qué es lo que puedo hacer en cada situación concreta, individual, personal, que 
sea más agradable al Padre. 

A veces los creyentes no queremos asumir la responsabilidad de la filiación y 

de la libertad, por buscar una seguridad cómoda y fácil. 

Tenemos que realizar el designio de Dios en la situación histórica concreta, en 

los acontecimientos que se nos presentan en el día a día, situaciones cambiantes en las 

que cada uno de nosotros nos toca vivir. Por eso hay que estar constantemente en 

discernimiento. El discernimiento no se hace una vez para siempre. La manera concreta 

cómo yo he de seguir viviendo el seguimiento de Jesús dependerá de la situación 

concreta que me vaya encontrando. 
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Estamos en tiempos de subjetivismos e individualismos, en los que todo el 
mundo busca disponer de sí mismo sin referencia a nada que esté por encima o al lado 
de él, es decir, en autonomía absoluta, poniendo los propios deseos como voluntad 
suprema. Por otro lado, nunca como ahora, estamos tan condicionados por 
innumerables mensajes que recibimos de fuera, bombardeados constantemente por 
los medios de comunicación social y por los sistemas de vida social, en los que todos 
estamos dependiendo de todos, hasta el punto de casi es imposible zafarse de los que 
todo el mundo hace, dice o piensa. El discernimiento tiene un especial valor contra 
esta voluntad de ser yo el centro absoluto sin consideración a nadie. El discernimiento 
nos debe hacer  ser capaces de ser críticos con respecto al pensamiento global, al 
pensamiento único. 

Francisco Javier Conejo, Ofs 

 
 

Profeta, regal de Déu 
 
  Quan els lectors de Catalunya Cristiana llegeixin aquest número ja farà un 
mes del traspàs del nostre estimat bisbe Pere Casaldàliga. No sé si algun membre de 
l’Església ha tingut tanta repercussió mediàtica com aquest profeta, tan perseguit i 
amenaçat en vida, com admirat i seguit. 
 Jo voldria dedicar-li avui una pregària i un record en vers, que era la seva 
expressió més genuïna. Unes paraules que ens contagiïn el seu profetisme, la seva 
capacitat de denúncia enmig de les injustícies i d’agraïment pel llegat que ens ha 
deixat. 
 
Un mestre, regal de Déu, 
profeta del nostre temps 
que ens ha ensenyat a estimar 
i esperar sempre dempeus. 
Els pobres i els oblidats 
van ser la seva riquesa; 
viure i morir al seu costat, 
el premi de la pobresa, 

No suportà la injustícia 
ni el crit silenciós del pobre 
oprimit per l’avarícia 
dels que tenen i els hi sobra. 
Gràcies, Pere, el nostre Bisbe 
que, amb el teu barret de palla, 
que és la mitra del pagès, 
ets un crit per a l’Església. 

rebutjant sempre el poder. 
Vull dedicar al bisbe 
Pere Casaldàliga un 

record en vers, que era 
la seva expressió més 

genuïna 

Victòria Molins, stj 
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EL VALOR DE UN REGALO 

 Una tarde pasaba por una calle del centro de Barcelona cuando un escaparate  
me llamó la atención. Era un comercio de electrodomésticos. En un cartel se leía “Se 
acerca el día de la madre  y tendrá que hacer un regalo. Aquí puede encontrar uno 
ideal”.  
 Siempre el marketing,  la  publicidad trata de tocar los puntos  sensibles de las 
personas y en este reclamo eran dos los puntos sensibles: La madre como figura a la 
que demostrar amor y el regalo como el detalle para demostrarlo. 

El recordatorio de hacer un regalo a la madre es de agradecer pero queda 
corrompido al formar parte de algo programado por los pequeños o grandes 
comercios donde todo se intenta vender menos la gratuidad.  
 El regalo material, cuando es dado con cariño por una persona que te quiere, 
tiene un valor inmenso. Según pasa el tiempo, al usarlo o recordarte de él te lleva a 
aquellos momentos en que lo recibiste y, en cierto sentido, se revive aquel afecto 
recibido, aquellos momentos en que pasó. Te lleva a agradecerlo en el tiempo 

Dar las gracias por lo recibido supone una madurez para reconocer  que existe 
lo gratuito  que no es una transacción comercial, ni un intercambio. Esta manera de 
comportarse supera todo aquello que se hace por costumbre y que, muchas veces, 
espera una respuesta idéntica por parte de quien lo recibe. 
 Sin embargo la experiencia de la vida nos demuestra que a parte de los 
regalos materiales, de cosas concretas, que tienen su valor y que no hay que 
subestimar, lo realmente necesario en la vida es dar y recibir pequeños gestos, 
detalles en los que se vea la delicadeza de la persona como el cariño, el amor por el 
otro. Aquí nos podría servir una frase que hace tiempo alguien me mandó por 
WhatsApp: “Más vale un “te quiero” a diario que un regalo cuando marque el 
calendario”. 
 Uno recibe un regalo  cada vez que alguien le da las gracias  y percibe que ha 
salido de un corazón sincero, o alguien que no pasa delante de mí indiferente y, por 
sorpresa, me regala una sonrisa, una mirada, un saludo  expresándote que se alegra 
de verte.  
 Un ejemplo de regalo sentido y nacido del fondo de un alma inquieta fue el 
poema “El ciprés de Silos” que dejó Gerardo Diego en el libro de firmas del monasterio 
de Santo Domingo de Silos  tras pasar un tiempo  en su hospedería. Este poema con el 
tiempo se convertiría en un verdadero reclamo del monasterio. Este tipo de detalles  
denotan una persona agradecida con aquella paz y armonía, que el lugar le había dado 
al poeta. 
 Nuestra mayor obligación es la de dar las gracias, a corazón abierto, a Nuestro 
Padre  Dios que nos ha dado el regalo más  grande: la vida. No nos debe bastar con 
sobreentenderlo, verlo como evidente, sino que lo debemos hacer con palabras y 
gestos concretos. 

fra Francisco Pesquera ofmconv 
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Francisco de Asís, icono ecológico de una relación fraternal 
con cada ser de la naturaleza 

 La Covid-19 nos remite a un problema ecológico: la respuesta de la Madre 
Tierra y de la naturaleza que, como entes vivos, han reaccionado contra la agresión 
sistemática que sufren desde hace siglos por parte del voraz proceso productivista que 
no respeta los límites de sostenibilidad, y ha destruido los hábitats de los virus. Éstos, 
buscan en otros animales, o en nosotros los humanos, un nuevo hábitat, de cuyas 
células se alimentan. Es consecuencia del tipo de civilización científico-técnica que 
creamos a partir del siglo XVII, que trataba a la Tierra y a la naturaleza sin cuidado, y 
cuyo único valor era estar a disposición del uso de los seres humanos, para que 
saquen de ella ventajas de todo tipo, especialmente, económicas. 

 

 La visión secular de la Tierra, como Magna Mater y Pachamama, fue 
abandonada. Sólo modernamente, con la nueva cosmología y biología, se ha 
recuperado la noción de la Tierra como un Super-Ente vivo, que se autoorganiza 
sistémicamente para mantenerse vivo y producir siempre vida, denominado Gaia. 

 Hoy, con la Covid-19, la concepción de la Tierra-Gaia y de la Pachamama de 
los pueblos andinos, ha adquirido relevancia. Nos muestra la urgencia de rehacer el 
contrato natural con ella, violado hace mucho, si queremos frenar su contraataque 
contra la humanidad. Ella ha enviado ya una gama de virus, entre ellos el actual 
coronavirus, que por primera vez está asolando a todo el planeta. Tales virus, junto al 
calentamiento global y otros eventos extremos, son señales enviadas por la Madre 
Tierra para que reflexionemos y cambiemos nuestra forma da habitar en ella, y 
nuestro modo destructivo de producción. 

 La lección que hay que sacar de estas señales es que debemos volver a 
sentirnos parte de la naturaleza, y no sus dueños, y que nosotros los humanos somos 
la porción inteligente de la Tierra, con la misión de cuidar de ella, como condición de 
nuestra propia supervivencia. 

 Para eso necesitamos figuras ejemplares que nos muestren que otra relación 
amigable y no destructiva para con la Madre Tierra y para con la naturaleza es posible. 
En verdad, es la única que se revela benéfica para ambas partes de este contrato 
natural. 



10 

 

 En Occidente surgió un cristiano de excepcional calidad humana y religiosa 
que vivió una profunda fraternidad universal con todos los seres de la naturaleza: 
Francisco de Asís (1284-1226). 

 En su encíclica de ecología integral, Laudato Si: sobre el cuidado de la Casa 
Común, el Papa Francisco presenta a San Francisco «como el ejemplo por excelencia 
del cuidado de lo que es frágil, vivido con alegría y autenticidad. Es el patrono de todos 
los que estudian y trabajan en el campo de la ecología, amado también por muchos 
que no son cristianos» (nº 10). Dice todavía más: «Corazón universal, para él cualquier 
criatura era una hermana, unida a ella por lazos de cariño; por eso se sentía llamado a 
cuidar de todo lo que existe… hasta de las hierbas silvestres que debían tener su lugar 
en el huerto» de cada convento de los frailes (nºs 11-12). 

 El historiador Lynn White Jr., en 1967, en su divulgado artículo “Las raíces 
históricas de nuestra crisis ecológica”, acusaba al judeocristianismo, por causa de su 
visceral antropocentrismo, de ser el factor principal de la crisis que en los días actuales 
se ha transformado en un clamor. Por otro lado, reconocía que ese mismo cristianismo 
tenía un antídoto en la mística cósmica de San Francisco de Asís. Para reforzar la idea 
sugería que fuese proclamado “patrono de los ecologistas”, cosa que hizo el Papa Juan 
Pablo II el día 29 de noviembre de 1979. 

 Efectivamente, todos sus biógrafos, como Tomas de Celano, San 
Buenaventura, la Leyenda Perusina y otras fuentes de la época, afirman «la amigable 
unión que Francisco establecía con todas las criaturas; se llenaba de gozo inefable 
todas las veces que miraba el sol, contemplaba la luna y dirigía su mirada a las 
estrellas y al firmamento». 

 Daba el dulce nombre de hermanos y hermanas a cada criatura, a las aves del 
cielo, a las flores del campo y hasta al feroz lobo de Gubbio. Construía fraternidad con 
los más discriminados, como los leprosos, y con todas las personas, como el sultán 
Melek el Kamel de Egipto, con quien mantuvo largos diálogos, y mutuamente se 
admiraban. 

 En el hombre de Asís todo viene rodeado de cuidado, simpatía y ternura. 

 El filósofo Max Scheler en su conocido estudio sobre “La esencia y las formas 
de simpatía” (1926), le dedica brillantes y profundas páginas. Afirma que «nunca en la 
historia de Occidente surgió una figura con tales fuerzas de simpatía y de emoción 
universal como encontramos en San Francisco. Nunca más se pudo conservar la 
unidad y la entereza de todos los elementos como en San Francisco, en el ámbito de la 
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religión, de la erótica, de la actuación social, del arte y del conocimiento» (1926, 
p.110). Tal vez por esta razón Dante Alighieri lo llamó el “sol de Asís” (Paraíso XI, 50). 

 Esta experiencia cósmica adquirió una forma genial en su “Cántico al 
hermano Sol”. Ahí encontramos una síntesis acabada entre la ecología interior con la 
ecología exterior. 

 Como mostró el filósofo y teólogo francés, el franciscano Éloi Leclerc (+1977), 
superviviente de los campos de exterminio nazi, para él los elementos exteriores como 
el sol, la tierra, el fuego, el agua, el viento y otros no eran apenas realidades objetivas 
sino realidades simbólicas, emocionales, verdaderos arquetipos que dinamizan la 
psique en el sentido de una síntesis entre el exterior y el interior y una experiencia de 
unidad con el Todo. 

 Estos sentimientos, nacidos de la razón sensible y de la inteligencia cordial, 
son urgentes hoy, si queremos rehacer la alianza de sinergia y de benevolencia con la 
Tierra y sus ecosistemas. 

 El gran historiador inglés Arnold Toynbee reflexionó acertadamente: «Para 
mantener la biosfera habitable durante otros dos mil años, nosotros y nuestros 
descendientes tenemos que olvidarnos del ejemplo de Pedro Bernardone (padre de 
San Francisco), gran empresario de tejidos del siglo XIII, y de su bienestar material, y 
empezar a seguir el modelo de su hijo, Francisco, el más grande de todos los hombres 
que hayan vivido en Occidente. El ejemplo que nos da San Francisco es tal, que los 
occidentales debemos imitarlo con todo nuestro corazón, porque es el único 
occidental que puede salvar la Tierra» (El País, 1972, p. 10-11). 

 Hoy San Francisco se ha convertido en el hermano universal, más allá de las 
confesiones y culturas. La humanidad puede enorgullecerse de haber tenido un hijo 
con tanto amor, con tanta ternura y con tanto cuidado por todos los seres, por 
pequeños que parecieran. 

 Es una referencia espontánea de una actitud ecológica que confraterniza con 
todos los seres, convive amorosamente con ellos, los protege contra las amenazas y 
los cuida como hermanos y hermanas. Supo descubrir a Dios en las cosas. Acogió con 
jovialidad las enfermedades y las contradicciones de la vida. Llegó a llamar hermana a 
la propia muerte. Estableció una alianza con las raíces más profundas de la Tierra y con 
gran humildad se unía a todos los seres para cantar loores con ellos y no solo a través 
de ellos, como dice en su Cántico, a la belleza y a la integridad de la creación. 
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 Como arquetipo, Francisco penetró en el inconsciente colectivo de la 
humanidad, en Occidente y en Oriente y desde allí anima las energías bienhechoras 
que se abren a la relación amorosa con todas las criaturas, como si estuviésemos aún 
en el paraíso terrenal (cf. L. Boff, Francisco de Assis: saudade do paraíso, Vozes 1986). 

 Él nos muestra que no estamos condenados a ser los agresores pertinaces de 
la naturaleza, sino su ángel bueno que protege, cuida y transforma la Tierra en una 
Casa Común de todos, la comunidad humana y terrenal. Él suscita en nosotros la 
saudade de una integración que perdimos por causa de la ruptura que establecimos 
con la naturaleza. Con él nos convencemos de que, por todos los lados, hay todavía 
señales del paraíso terrestre que nunca se perdió totalmente. 

 El espíritu de San Francisco, el hermano universal, podemos recrearlo dentro 
de nuestro interior e irradiarlo hacia el exterior, como lección aprendida del 
confinamiento social forzado.             

                                                    Leonardo Boff 
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ABANDÓ DE DÉU 

 
 Dalindo Ruotolo va ser un sacerdot i un franciscà secular que nasqué a Nàpols 

l’any 1882, i va morir el 1970, després d’una vida plena de gràcies místiques i del do 

extraordinari de saber llegir els cors. L’Església està tramitant la seva beatificació. 

Aquest do va ser la causa de rebre gran quantitat d’acusacions i de calúmnies que el 

varen portar  als tribunals eclesiàstics i que, com a conseqüència, va patir la suspensió 

del seu ministeri sacerdotal, dos anys després de la seva ordenació. 

 Don Ruotolo sempre ho va saber acceptar tot, sense reclamar mai res, ni 

tampoc mai va jutjar l’Església per les seves decisions. Tal i com va dir un dels seus 

superiors, va ser màrtir, però de cor, no pas de sang, i ho va suportar sempre tot.   

Rehabilitat per al seu ministeri, l’any 1939, el nostre amic reforçarà la seva vida 

espiritual, farà més sacrificis i augmentarà les seves ajudes als més necessitats. 

Adquirí gran fama com a mestre de vida espiritual, va escriure articles i obres 

religioses destinades a un gran ventall de persones. Manté molta correspondència amb 

els seus fills i filles espirituals, ensenyant-los la manera de fer la voluntat de Déu, tot i 

tenint mil i una dificultats. 

 També va ser el director espiritual del Pare Pío a Pietrelcina, que se l’estimava 

tant, que  deia als pelegrins  de Nàpols que l’anaven a veure: “No sé pas per què veniu 

aquí, amb mi, si a Nàpols teniu Don Dolindo, que és un sant!!!”. Don Ruotolo és un 

tros de pa fet pregària, servei i sacrifici. Després d’una visió de Crist, va deixar a 

l’Església una oració, un  acte d’abandó, que Jesús li va inspirar, ideal per vèncer les 

angoixes enfront de les dificultats de la vida. 

 Quan veiem que les coses es compliquen, tanquem els ulls i diem: “Oh, Jesús, 

m’abandono a Tu, tots els meus pensaments els adreço a Tu !”. Aquesta oració tan curta 

i senzilla val més que mil pregàries. La va recomanar a tothom, i que la repetíssim 

tantes vegades com fes falta ...  

 També, i com molts d’altres amics del Bon Déu, el beat i ben aviat sant 

Charles de Foucauld, ex militar i sacerdot, que va viure al desert del Sahara amb els 

tuaregs, s’abandonava molt sovint a Nostre Senyor... M’agrada recordar i compartir 

aquella pregària tan bonica que va escriure:“Pare, em poso a les teves mans. Fes de mi 

el que vulguis. Sigui el que sigui, te’n dono gràcies. Estic disposat a tot, ho accepto tot, 

perquè la teva voluntat es realitzi en mi i en totes les teves criatures. No desitjo altra 

cosa, Pare. Poso la meva vida a les teves mans, te la dono, Déu meu, amb tot l’amor del 

meu cor, perquè t’estimo, i m’és per a mi una necessitat d’amor, donar-me, posar-me a 

les teves mans sense mesura, amb una confiança infinita, perquè Tu ets el meu Pare”. 

 Crec que en aquests temps d’incertesa, de pandèmia i d’angoixa generalitzada 

ens pot anar molt bé fer actes de confiança i d’abandó en Aquell que tant ens estima i 

que ens va crear. Cridem-lo, confiem en Ell, mai ens abandonarà. Posem-ho tot en les 

seves mans, i deixem-lo intervenir en les nostres vides. 

 Només Ell és veritable metge d’ànimes i també de cossos. No perdem mai 

l’esperança en el Bon Déu.  

Balbina Birba, ofs 



14 

 

ANADA AL CONGRÉS INTERNACOIONAL DE L’OFS A ROMA 
    
 Al Congrés es varen viure uns dies de gran intensitat que cal recordar.  
    El 24 de juny de 1978, el papa Pau VI havia aprovat la nova regla de l’OFS. Poc 
temps després, Pau VI moria. Seguint els actes, del 24 al 29 de setembre de 1982 se 
celebrà el Consell General de l’OFS, i el 30 tenia lloc el Congrés Internacional. El dia 27 
el papa Joan Pau II va pronunciar el seu parlament, dirigit tant al Consell com al 
Congrés. 

Aquells nou dies foren d’una activitat intensa, amb una assistència tan 
nombrosa que omplia de gom a gom el local, per cert molt ampli, alt, amb seients 
esglaonats; la presidència estava situada a baix, al fons. Disposava d’una sonoritat 
immillorable.  El nostre grup va assistir al Congrés del dia 30. Recordo, entre d’altres, 
al P. Miquel Colom, tan conegut de tots,. M’acompanyava la meva esposa, l’Empar. Allí 
vaig tenir l’avinentesa de poder conèixer els directius P. Lázaro Iriarte, cap., i a la 
presidenta internacional Manuela Mattioli, sud-americana, d’una reeixida formació 
cultural i cristiana-franciscana. Crec que aquesta relació, per si sola, ja justificava el 
viatge. Els parlaments causaven un fort impacte i eren celebrats amb alegria tota 
vegada que les intervencions eren delicades i encertades. Plenes d’un contingut senzill 
i enriquidor, anaven fent llum a un nou caminar. 

Ara bé, voldria explicar-ne uns fets: 
A les acaballes de l’acte es sortejaren un seguit de regals que havien portat 

les distintes representacions de les fraternitats d’arreu del món. I heus ací que, 
sortosament, la meva esposa resultà premiada amb una bonica bossa de mà amb 
nanses, rodona i plana, teixida i ornamentada amb vímet. El p. Miquel baixà de pressa 
graons avall i la recollí enmig d’aplaudiments. L’entregà a l’Empar, que encara seguia 
estorada. Han passat força anys, molts, però continuo guardant-la i quan la tinc a les 
mans em desperta  un seguit de vells i bons records. 

També, en un moment determinat el Congrés feu un recés. Era qüestió 
d’estirar les cames i respirar. L’atenció dedicada i la riquesa de les paraules així ho 
exigia i sortírem  de passeig en grupets. Aviat ens trobàrem amb un grup força 
nombrós de germans i germanes negres africans, elles abillades amb una sumptuositat 
de colors vius i dibuixos encantadors i amb pentinats admirables. Estaven asseguts i 
fins jugaven amb els seus petits que els acompanyaven. Fins ens entenguérem, 
entaulant-se un diàleg lleuger i viu. I amb això, tot de cop s’aixeca una noia jove i deixa 
el seu fillet a les mans de la meva esposa, que quedà sobtada, sense veu, amb uns ulls 
ben oberts. L’Empar va abraçar tendrament el menut i un somriure es va dibuixar en 
els seus llavis. Esclatà un aplaudiment, tothom reia i clamava. Fou un enllaç de 
famílies, tan cordial com espontani. Realment, més val un fet que mil paraules.    

De tot això han passat molts anys. I tants! Als meus 99 el fets semblen d’ahir. 
D’ahir? Potser...   Antoni Casanova Ramon,ofs,  
                               Vilassar de Dalt, setembre de 2020      
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Convocatòria del CAPÍTOL ORDINARI 

DE L’ORDE FRANCISCÀ SEGLAR DE CATALUNYA 
 

Dia:  Dissabte, 3 d’octubre de 2020 
Lloc: Seu sala IFAC, Santuari de sant Antoni de Pàdua. 
 Carrer Santaló, 80,  08021 Barcelona. 
Programa:  

   9:30   Acollida 
 10:00   Eucaristia. Presidirà Fra Joaquim Recasens ofm. 

Assistent provincial de torn 
 11:00   Inici reunió. 
 12:15   Pausa. 
 12:30   Represa de la reunió. 
 

Ordre del dia: 
1.- Salutació, a càrrec del germà Ministre.  
2.- Aprovació de l’ordre del dia. 
3.- Lectura de l’acta del darrer Capítol. 
4.- Tresoreria, breu resum. 
5.- Informació del carnet de l’OFS. 
6.- Informació canvi mestre de formació. 
7.- Formació provincial, exposició per part del germà 
Francisco Javier Conejo, ofs responsable de formació 
del tema que es desenvoluparà durant el nou curs. 
8.- Assemblea anual: 
Si es possible la celebració l’organitzaria la fraternitat de        

 Sabadell, tema i data. 
9.- Romiatge a Montserrat:  
Si es possible l’organitzaria la fraternitat de Granollers. 
10.- Recés d’advent: 
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Davant de l’impossibilitat de fer-lo a Vilobí; 
es proposa un nou format, tema i lloc 

 11.- Butlletí i comunicació. 
 12.- Celebració 800 anys. 
 13.- Informe de les activitats i vida de les fraternitats.  
 14. -Informació dels Capítols electius, visites fraternes i 
 pastorals. 
 15.- Informació Inter-franciscana, i trobades de 
 pregària. L’Esperit d’Assís. 
 16.- Informació de la fi del mandat del consell, proposta 
 de data per el capítol electiu. 
            17.- Precs i preguntes. 
            18.- Data proper reunió. 
Notes:  

-Si el ministre de la fraternitat no pot assistir, és 
necessari que delegi el vot al viceministre o a un altre 
membre del Consell de la fraternitat per escrit.  

1 membre per Fraternitat, per causes del Covid19 
 -Cal presentar el cens actualitzat de les fraternitats  

 -Es poden anticipar el cens actualitzat, els informes 
anuals, i bens patrimonials al correu:                  
ofscatalunya@outlook.es 
-Es recorda la necessitat de portar mascareta i guardar 
las mesures que les autoritats recomanen. 

 
Barcelona 1 de setembre de 2020 
El Ministre Provincial de l’Orde Franciscà Secular de Catalunya 
Carles Llompart, ofs                          
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